



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## Newsletter on Children's rights – MENA

*September 2017*

Submitted by: International Bureau for Children's Rights (IBCR)

Bureau international des droits des enfants/International Bureau for Children's Rights

805 Villeray Street, Montreal (Québec) H2R 1J4

Tel. : +1 514 932 7656

Fax : +1 514 932 9453

Website: [www.ibcr.org](http://www.ibcr.org)

E-mail: [info@ibcr.org](mailto:info@ibcr.org)

### Table of Contents

|                                                                                                                                                  |          |
|--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|----------|
| <b>1. Global Development on Children and Human's Rights .....</b>                                                                                | <b>4</b> |
| [Nouvelle] États-Unis: Trump compte expulser 750 000 enfants de migrants .....                                                                   | 4        |
| [News] UNICEF beefs up response to survivors of Hurricane Irma as yet another deadly storm looms in the Caribbean .....                          | 4        |
| [News] Up to three quarters of children and youth face abuse, exploitation and trafficking on Mediterranean migration routes – UNICEF, IOM ..... | 4        |
| [Nouvelle] Dans l'exode des Rohingyas, des enfants seuls et vulnérables.....                                                                     | 5        |
| [Nouvelle] Violences au Kasai : l'UNICEF en campagne pour le retour des enfants à l'école ....                                                   | 5        |
| [Nouvelle] Alimentation. Le recul de la faim prend fin.....                                                                                      | 5        |
| [News] Progress Slows in Ending Child Labor .....                                                                                                | 6        |
| [Nouvelle] Plus de 10 millions d'enfants esclaves dans le monde en 2016.....                                                                     | 6        |
| [News] UN: Push North Korea to End Child Sexual Abuse – Government Denies Child Rape and Sexual Abuse .....                                      | 6        |
| [Nouvelle] Handicap : pourquoi 3 500 enfants n'ont toujours pas accès à l'école .....                                                            | 7        |



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

|                                                                                                                                                     |           |
|-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|-----------|
| [Nouvelle] Mali. L'insécurité empêche plus de 150 000 enfants d'aller à l'école .....                                                               | 7         |
| [News] Call to industry leaders to offer solutions to child trafficking.....                                                                        | 7         |
| [Nouvelle] Pas assez de ressources pour les parents autochtones, selon la Ville d'Ottawa .....                                                      | 8         |
| [News] More than three dozen arrested in alleged sex-trafficking ring in Compton.....                                                               | 8         |
| [Nouvelle] Yémen. Une bombe de fabrication américaine tue et mutilé des enfants lors d'un raid sur des habitations.....                             | 8         |
| <b>2. Conferences, Courses and Events .....</b>                                                                                                     | <b>9</b>  |
| Table ronde – Pour une République garante des droits de l'enfant – Quelle stratégie ? Quelles politiques ? .....                                    | 9         |
| Évènement - Formation des jeunes d'Amnistie internationale .....                                                                                    | 9         |
| Congrès – 8e Congrès québécois sur la maltraitance envers les enfants et les adolescents...                                                         | 10        |
| Conférence – IVe Conférence mondiale sur l'élimination durable du travail .....                                                                     | 11        |
| Congress – The 2nd International Developmental Pediatrics Association .....                                                                         | 11        |
| Training – Child Rights Public Budgeting.....                                                                                                       | 11        |
| Colloque – 18e Colloque Annuel de Formation sur les enfants disparus ou exploités (CEDE). 11                                                        |           |
| Conference – Indigenous Child Welfare Research Group.....                                                                                           | 11        |
| <b>3. Sub regional and Country Updates – MENA .....</b>                                                                                             | <b>12</b> |
| Algérie – Rentrée scolaire : austérité, exigences et protestation.....                                                                              | 12        |
| Arabie Saoudite – Un jeune homme que l'on a torturé pour lui faire « avouer » des infractions liées à des manifestations risque d'être exécuté..... | 12        |
| Irak – L'Irak détient plus de 1 300 femmes et enfants de jihadistes .....                                                                           | 12        |
| Iraq – Iraqi begins criminal proceedings against German IS schoolgirl .....                                                                         | 13        |
| Iraq – Iraq/krg: 1,400 women, children from ISIS areas detained.....                                                                                | 13        |
| Jordan – UNICEF goodwill ambassador Priyanka Chopra meets with Syrian children and youth in Jordan .....                                            | 13        |
| Lebanon – UNRWA and UNICEF: supporting the education of Palestine refugee children in Lebanon .....                                                 | 14        |
| MENA – One in five children across the Middle East and North Africa needs humanitarian aid .....                                                    | 14        |
| Palestine – Gaza: one million Palestinian children in 'unlivable' conditions .....                                                                  | 14        |



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

|                                                                                                                                        |    |
|----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|----|
| Palestine – Right of education for 1 million Palestinian children at risk .....                                                        | 15 |
| Saudi Arabia – Saudi school textbooks 'teach children to hate other religions, minority Muslim sects' .....                            | 15 |
| Syria – Alarming spike in number of Syrian refugee children out of school, exposing thousands to child marriage and exploitation ..... | 15 |
| Syrie – Incertitudes de l'aide à l'éducation des jeunes réfugiés syriens.....                                                          | 16 |
| Yemen – Alarming cholera spike in Yemen coastal region .....                                                                           | 16 |
| Yemen – Coalition airstrikes deadly for children .....                                                                                 | 16 |
| Yemen – « Made in Britain, dropped on children » – Dominic West lends support to film slamming UK arms role in Yemen .....             | 16 |
| Yemen – Back to school? Not in Yemen.....                                                                                              | 17 |
| Yemen – Yemen's children are being shelled while the world sits back .....                                                             | 17 |
| Yemen – Coalition's blocking aid, fuel endangers civilians.....                                                                        | 17 |



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **1. Global Development on Children and Human's Rights**

### **[Nouvelle] États-Unis: Trump compte expulser 750 000 enfants de migrants**

6 septembre 2017 - Le Président américain Donald Trump a annulé le programme qui empêchait d'expulser plus de 750 000 immigrants illégaux arrivés enfants aux Etats-Unis, annonce son administration le 5 septembre. Le programme en question a été mis en place par l'ex-locataire de la Maison-Blanche Barack Obama en 2012 et visait à protéger les immigrés ayant franchi la frontière américaine avant l'âge de 16 ans et âgés de moins de 31 ans au 15 juin 2012. Ces anciens migrants mineurs étaient en mesure de bénéficier d'un moratoire de deux ans sur leur expulsion et étaient éligibles pour un permis de travail.

[Article complet](#) (Maghreb Emergent)

### **[News] UNICEF beefs up response to survivors of Hurricane Irma as yet another deadly storm looms in the Caribbean**

September 9, 2017 – As the devastation caused by Hurricane Irma becomes clearer, UNICEF is mobilizing an urgent response to meet the needs of children affected while also preparing for the arrival of Hurricane José. Irma, the most powerful hurricane ever recorded in the Atlantic Ocean, caused extensive damage to the islands of the Eastern Caribbean, with the islands of Barbuda and Anguilla worst hit. Almost 20,000 children and adolescents are estimated to have been affected on these islands.

[Full article](#) (UNICEF)

### **[News] Up to three quarters of children and youth face abuse, exploitation and trafficking on Mediterranean migration routes – UNICEF, IOM**

September 12, 2017 - Migrant and refugee children and youth trying to reach Europe face appalling levels of human rights abuses, with 77 per cent of those traveling along the Central Mediterranean route reporting direct experiences of abuse, exploitation, and practices which may amount to human trafficking – UNICEF and IOM, the UN Migration Agency, said today in a [new report](#).

[Full article](#) (UNICEF)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **[Nouvelle] Dans l'exode des Rohingyas, des enfants seuls et vulnérables**

13 septembre 2017 - Plus de 1100 enfants rohingyas fuyant les violences dans l'ouest de la Birmanie sont arrivés seuls au Bangladesh depuis le 25 août, selon les derniers chiffres de l'Unicef. Ces mineurs isolés sont particulièrement vulnérables aux abus sexuels, au trafic des êtres humains et au traumatisme psychologique, s'inquiète l'agence onusienne spécialisée dans les droits de l'enfant.

[Article complet](#) (Le Point International)

## **[Nouvelle] Violences au Kasai : l'UNICEF en campagne pour le retour des enfants à l'école**

17 septembre 2017 - Le Fonds des Nations Unies pour l'enfance (UNICEF) mène depuis le début de cette année scolaire une campagne dans les cinq provinces du Kasai pour ramener les enfants à l'école. Suite aux violences qui ont secoué la région depuis 2016, plusieurs écoles ont été attaquées et la peur de la violence a rendu certains parents réticents à envoyer leurs enfants à l'école.

[Article complet](#) (Radio Okapi)

## **[Nouvelle] Alimentation. Le recul de la faim prend fin**

18 septembre, 2017 - Après dix ans de baisse, la famine dans le monde progresse à nouveau : 815 millions de personnes étaient sous-alimentées en 2016, soit une hausse de 11 % sur un an. Après une régression constante durant une décennie, la faim dans le monde progresse de nouveau. Selon le dernier rapport annuel des Nations unies sur la sécurité alimentaire mondiale, 815 millions de personnes souffraient de sous-alimentation chronique en 2016, ce qui représente un total de 11 % de la population mondiale, contre 777 millions en 2015. Soit 38 millions de personnes supplémentaires. Quelques 155 millions d'enfants de moins de cinq ans souffrent d'un retard de croissance, relève le rapport. Et 52 millions d'enfants souffrent d'insuffisance pondérale (poids trop faible pour leur taille).

[Article complet](#) (l'Humanité.fr)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **[News] Progress Slows in Ending Child Labor**

September 19, 2017 - Child labor rates are dropping, but far too slowly. Between 2000 and 2012, governments made impressive strides in reducing child labor. During that period, child labor rates dropped by one-third – to 168 million from 250 million. [...] But new statistics released today by the International Labour Organization indicate this trend is slackening. [...] From 2012 to 2016, the numbers of children in child labor dipped to 152 million from 168 million, only one-third of the reduction achieved the previous four years. At this rate, governments have no hope of reaching the target they set in 2015 as part of the Sustainable Development Goals – to end child labor by 2025.

[Full Article](#) (Human Rights Watch)

## **[Nouvelle] Plus de 10 millions d'enfants esclaves dans le monde en 2016**

20 septembre 2017 - En 2016, plus de 40 millions de personnes vivaient en situation d'esclavage dans le monde. L'étude conjointe de trois organisations publiée mardi révèle en outre que, parmi ces personnes, une sur quatre est un enfant. L'an dernier, un enfant de 9 ans a été obligé d'épouser un adulte. Il est loin d'être un cas à part: six millions de mariages forcés de mineurs ont été recensés dans le rapport publié mardi par l'Organisation mondiale du travail (OIT), l'Organisation internationale des migrations (OIM) et le groupe de défense des droits de l'homme Walk Free Foundation.

[Article complet](#) (Le Figaro)

## **[News] UN: Push North Korea to End Child Sexual Abuse – Government Denies Child Rape and Sexual Abuse**

September 20, 2017 – The United Nations Committee on the Rights of the Child should press the North Korean government to protect children who are victims of sexual abuse and harassment, Human Rights Watch said today. On September 20, 2017, as part of its 76th plenary session, the committee will convene a hearing with North Korean government officials to discuss the country's record in protecting children's rights. The North Korean government claims no one has been punished since 2008 for raping or sexually abusing or exploiting a child because "such acts are inconceivable for the people in the DPRK [Democratic People's Republic of Korea] who regard such acts as the most disgraceful." However, Human Rights Watch documented four cases of



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

child sexual harassment or abuse in North Korea during the period between 2008 and 2015, the current reporting period under review by the committee.

[Full article](#) (Human Rights Watch)

### **[Nouvelle] Handicap : pourquoi 3 500 enfants n'ont toujours pas accès à l'école**

21 septembre 2017 - Plus de deux semaines après la rentrée, ils sont 3 500 enfants en situation de handicap toujours en attente d'un auxiliaire de vie scolaire (AVS). Le collectif Citoyen handicap a rendu public ce chiffre, que le gouvernement confirme. Douze ans après la loi de 2005, des progrès considérables sur la scolarisation des enfants handicapés ont été accomplis et pourtant, malgré l'engagement du candidat Emmanuel Macron, des familles se trouvent à nouveau sans solution en septembre.

[Article complet](#) (Le Monde)

### **[Nouvelle] Mali. L'insécurité empêche plus de 150 000 enfants d'aller à l'école**

21 septembre 2017 - Plus de 150 000 enfants ne peuvent pas aller à l'école en raison du manque de sécurité dans le nord et le centre du Mali, indique Amnesty International dans un rapport rendu public vendredi 22 septembre, en prévision de l'examen de la situation des droits humains dans ce pays par le Conseil des droits de l'homme des Nations unies.

[Article complet](#) (Amnistie Internationale)

### **[News] Call to industry leaders to offer solutions to child trafficking**

September 22, 2017 - Nobel Laureate Kailash Satyarthi called upon the corporate world and industry leaders in the country to come out with technological and business solutions to social problems. In an interaction with over 150 business leaders from CII, TiE, HYSEA, Hyderabad Angels and Telangana Chamber of Commerce and Industry here on Thursday, Mr. Satyarthi said technology must be leveraged to put an end to sexual abuse and trafficking of children. "As an industry, you know how to run business. Corporates are the problem-solvers. Doing business is perceived to be earning profits. But you also have a responsibility towards the society," he told the gathering.



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

[Full article](#) (The Hindu)

### **[Nouvelle] Pas assez de ressources pour les parents autochtones, selon la Ville d'Ottawa**

23 septembre 2017 – Les familles autochtones sont en faveur de programmes spécifiques à leur culture, mais, selon la Ville d'Ottawa, les organisations existantes ne peuvent pas répondre à la demande. En cherchant à savoir dans quels secteurs d'Ottawa il manquait le plus de services à l'enfance, la Municipalité a découvert qu'il existait une pénurie de services pour répondre aux besoins spécifiques des familles autochtones. [...] Des centres pour les enfants autochtones comme celui des enfants inuits d'Ottawa entendent demander du financement de la province.

[Article complet](#) (Radio-Canada)

### **[News] More than three dozen arrested in alleged sex-trafficking ring in Compton**

September 23, 2017 - A prostitution ring shut down in Compton included several child and adult victims of human trafficking, authorities said. A raid by law enforcement officers on Wednesday resulted in 36 arrests, according to the [Los Angeles County Sheriff's Department](#). Three children were released to the care of the Department of Children and Family Services, officials said. Investigators also identified five women as victims of human trafficking; these individuals accepted what authorities described as "ongoing services."

[Full article](#) (Los Angeles Times)

### **[Nouvelle] Yémen. Une bombe de fabrication américaine tue et mutilé des enfants lors d'un raid sur des habitations**

22 septembre 2017 - La bombe qui a détruit un bâtiment résidentiel dans la capitale yéménite au mois d'août, faisant 16 morts et 17 blessés civils, parmi lesquels Buthaina, une fillette de cinq ans dont la photo a fait le tour du monde au lendemain de l'attaque, était de fabrication américaine, a révélé Amnesty International vendredi 22 septembre. Le raid aérien du 25 août a frappé un ensemble de logements à Sanaa, dont trois ont été fortement endommagés, et a tué sept enfants, notamment les cinq frères et sœurs de Buthaina. Huit autres enfants ont été



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

blessés, parmi lesquels Sam Bassim al Hamdani, un garçonnet de deux ans qui a perdu ses deux parents.

[Article complet](#) (Amnistie Internationale)

## 2. Conferences, Courses and Events

### Table ronde – Pour une République garante des droits de l'enfant – Quelle stratégie ? Quelles politiques ?

Le collectif AEDE (Agir Ensemble pour les Droits de l'Enfant) organise le jeudi 19 octobre prochain une table-ronde au Palais Bourbon autour du thème « Pour une République garante des droits de l'enfant – Quelle stratégie ? Quelles politiques ? ». Objectif : initier le dialogue avec le nouveau gouvernement et les parlementaires pour construire une société respectueuse des enfants et de leurs droits.

**Emplacement:** Paris, France

**Date :** 19 octobre 2017

[Pour plus d'information](#) (Agir Ensemble pour les Droits de l'Enfant)

### Évènement - Formation des jeunes d'Amnistie internationale

La formation des jeunes d'Amnistie internationale est la formation en droits humains et "leadership" la plus *tripante* et enrichissante au Québec! Elle vise à donner aux jeunes les moyens d'agir grâce à l'acquisition de connaissances, de compétences et d'attitudes conformes aux principes relatifs aux droits humains universellement reconnus. Durant 3 jours entre 20 et 30 jeunes de 14 à 20 ans participeront à l'édition d'automne de la formation des jeunes d'Amnistie dans le cadre enchanteur de Saint-Paul-de-l'Île-aux-Noix.

**Emplacement:** Saint-Paul-de-l'Île-aux-Noix, Canada

**Dates:** 19 au 22 octobre 2017

[Pour plus d'information](#) (Amnistie internationale)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **Congrès – 8e Congrès québécois sur la maltraitance envers les enfants et les adolescents**

Cet évènement scientifique s'adresse à tous les intervenants concernés par la maltraitance envers les enfants et les adolescents, qu'ils soient des domaines de la santé, de la justice, des services de police, des services sociaux, de l'éducation, des centres de la petite enfance ou encore du réseau communautaire.

**Emplacement:** Centre Mont-Royal, Montréal, Québec, Canada

**Dates:** 23 et 24 octobre 2017

Pour plus d'information (CHU Sainte Justine)

## **Conférence – IVe Conférence mondiale sur l'élimination durable du travail des enfants**

Dans le cadre des Objectifs de développement durable (ODD) de l'Agenda 2030, les États membres des Nations Unies, les organisations d'employeurs et de travailleurs, ainsi que les organisations de la société civile sont encouragées à éliminer le travail des enfants d'ici 2025 et le travail forcé, l'esclavage moderne et la traite d'êtres humains d'ici 2030. Dans ce contexte, il a été convenu que le thème de la IVe Conférence mondiale couvrirait à la fois l'élimination durable du travail des enfants et l'élimination du travail forcé, et se pencherait sur la question de la qualité de l'emploi des jeunes.

**Emplacement :** Buenos Aires, Argentine

**Dates :** 14 au 16 novembre 2017

Pour plus d'information (Organisation internationale du travail)

## **Congress – The 2nd International Developmental Pediatrics Association Congress**

The Second International Developmental Pediatrics Association Congress will be held in Mumbai from 7th to 10th of December 2017. It is being held in early December to commemorate the International Day of Persons with Disabilities (December 3rd).

**Location:** Mumbai, India



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

**Date:** 7th of December to 10<sup>th</sup> of December, 2017

For more information (The 2<sup>nd</sup> International Developmental Pediatrics Association Congress)

## **Training – Child Rights Public Budgeting**

This short e-learning course introduces participants to concepts, principles, standards and practical examples of child rights public budgeting and monitoring. The course will address basics of child rights public budgeting and monitoring; the importance of budget transparency; obligations of governments; and possibilities for participation of civil society, including children.

**Location:** Online

**Date:** May 2<sup>nd</sup> to May 16<sup>th</sup>, 2018

For more information (The Global Human Rights Education and Training Centre)

## **Colloque – 18e Colloque Annuel de Formation sur les enfants disparus ou exploités (CEDE)**

La 18<sup>e</sup> édition du CEDE, un grand colloque sur les enfants disparus ou exploités au Canada, organisé par le Centre canadien de protection de l'enfance. Le CEDE offre trois jours de formations données par des experts sur divers sujets, dont la détection et l'investigation des violences faites aux enfants et l'exploitation des enfants par Internet.

**Emplacement:** Winnipeg, Manitoba, Canada

**Dates:** 15 au 17 mai 2018

Pour plus d'information (Colloque sur les Enfants Disparus ou Exploités)

## **Conference – Indigenous Child Welfare Research Group**

A monthly discussion group of graduate students, faculty and researchers as well as professionals from university affiliated organizations. Aimed at building empirical knowledge on topics related to Indigenous child welfare and to facilitate knowledge translation of Indigenous child welfare research.

**Location:** Centre for Research on Children and Families (CRCF), Montreal, QC

**Date:** First Thursday of every month

For more information (McGill Centre of Research for Children and Families)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

### **3. Sub regional and Country Updates – MENA**

#### **Algérie – Rentrée scolaire : austérité, exigences et protestation**

8 septembre 2017- Il y a eu du nouveau en cette rentrée scolaire, comme pour les livres, mais aussi des problèmes récurrents que le ministère peine à éradiquer : surcharge des classes, écoles fermées, déficit dans l'encadrement, absence de transport et des élèves sans cantines.

[Article complet](#) (El Watan)

#### **Arabie Saoudite – Un jeune homme que l'on a torturé pour lui faire « avouer » des infractions liées à des manifestations risque d'être exécuté**

12 septembre 2017 – Un jeune Saoudien chiite, qui affirme qu'on l'a torturé pour lui faire « avouer » des infractions qu'il aurait commises lorsqu'il avait 16 ans, risque d'être exécuté de manière imminente. C'est le dernier exemple choquant de la répression que mène l'Arabie saoudite contre la dissidence, a déclaré Amnesty International mardi 12 septembre.

La famille d'Abdulkareem al Hawaj, aujourd'hui âgé de 21 ans, a été informée le 11 septembre que la Cour suprême avait confirmé sa condamnation à mort pour son rôle présumé dans des manifestations hostiles au gouvernement. Il a épuisé toutes ses voies de recours et risque d'être exécuté dès que le roi Salman aura ratifié sa sentence, ce qui peut arriver à tout moment.

[Article complet](#) (Amnesty International)

#### **Irak – L'Irak détient plus de 1 300 femmes et enfants de jihadistes**

11 septembre 2017 – Les autorités irakiennes détiennent plus de 1.300 femmes et enfants de jihadistes de 14 nationalités différentes, qui se sont récemment rendus aux forces kurdes, a indiqué lundi un responsable à l'AFP. "Les peshmergas (combattants kurdes) nous ont remis 1.333 femmes et enfants issus de familles de jihadistes du groupe Etat islamique (EI)", a déclaré un haut gradé au sein du Commandement conjoint des opérations (JOC), qui coordonne la lutte anti-EI en Irak.

[Article complet](#) (Le Point international)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **Iraq – Iraqi begins criminal proceedings against German IS schoolgirl**

September 6, 2017 – Iraqi authorities have started criminal proceedings against a German teenager who was captured after joining the Islamic State group in Iraq. Linda Wenzel, 16, was formally charged along with three other German women following their capture during the fall of Mosul in July, German newspaper Der Spiegel reported. Despite the development, German diplomats are said to have remained confident that the 16-year-old will not be sentenced to death, Der Spiegel reported.

[Full article](#) (The New Arab)

## **Iraq – Iraq/krg: 1,400 women, children from ISIS areas detained**

September 20, 2017 – Iraqi authorities are holding more than 1,400 foreign women and their children who surrendered with ISIS fighters in late August 2017, Human Rights Watch said today. The detentions appear to have no legal basis and none of the detainees has been brought before a judge to assess the legality and necessity of their detention. (...) > “Hundreds of foreign children risk being abandoned in a hellish twilight zone, with no legal identity and no country willing to take them,” said Bill Van Esveld, children’s rights researcher at Human Rights Watch. “Iraq, foreign countries, and international organizations should not let these children fall into statelessness, or consign them and their mothers to detention without charge.”

[Full article](#) (Human Right Watch)

## **Jordan – UNICEF goodwill ambassador Priyanka Chopra meets with Syrian children and youth in Jordan**

September 13, 2017 – « Reading about the situation and seeing images still never fully prepares you to experience firsthand the situation of the Syrian refugees. These are people whose lives have been in a constant state of uncertainty for seven years now with no immediate solution in sight. And in the middle of this, for no fault of their own, is an entire generation of children who are being shaped by violence and displacement, resulting in an astonishing lack of education and opportunity. This makes this generation vulnerable on so many levels », said Chopra.

[Full article](#) (UNICEF Press centre)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **Lebanon – UNRWA and UNICEF: supporting the education of Palestine refugee children in Lebanon**

September 8, 2017 – Yesterday, the United Nations Relief and Works Agency for Palestine Refugees in the Near East (UNRWA) opened its doors to some 36,400 young Palestine refugee children in Lebanon, including some 5,000 Palestine refugee children from Syria, for the first day of the 2017/18 academic year. UNICEF has supported these children and their families with Back-to-school kits containing materials to help them study.

[Full article](#) (UNRWA)

## **MENA – One in five children across the Middle East and North Africa needs humanitarian aid**

September 11, 2017 – Nearly one in five children across the Middle East and North Africa need immediate humanitarian assistance, according to latest data and analysis. Over 90 per cent of these children live in countries affected by conflict.

[Full article](#) (UNICEF)

## **Palestine – Gaza: one million Palestinian children in 'unlivable' conditions**

September 5, 2017 – One million children in Gaza are living in dire conditions. Many celebrated Eid in the dark without electricity. A UN report in 2012 said Gaza would be unlivable by 2020. Save the Children considers Gaza to be unlivable now. Save the Children urges Israel to lift the Gaza blockade and for Palestinian and Israeli authorities to provide basic services to the residents of Gaza. The international community has failed to react to the suffering of Palestinian children in Gaza.

[Full article](#) (Save the Children)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **Palestine – Right of education for 1 million Palestinian children at risk**

September 8, 2017 – Scores of Palestinian children continue to struggle to realize their right to education as students return to school last week. School demolitions, confiscation of equipment, double shifts, inability to priorities education and underfunding have complicated children's access to education.

[Full article](#) (Save the Children)

## **Saudi Arabia – Saudi school textbooks 'teach children to hate other religions, minority Muslim sects'**

September 13, 2017 – Saudi Arabia's school religious curriculum teaches children to hate minority Muslim sects, Christians and Jews, Human Rights Watch has claimed. The rights group released a comprehensive review on Wednesday of the conservative kingdom's religious studies textbooks for primary, middle and secondary schoolchildren.

[Full article](#) (The New Arab)

## **Syria – Alarming spike in number of Syrian refugee children out of school, exposing thousands to child marriage and exploitation**

September 18, 2017 – More Syrian refugee children are now out of school in the Middle East than last year, with the most vulnerable and marginalised bearing the brunt of the crisis. As children across the region go back to school this week, 43 percent of school-aged Syrian refugee children will be missing out. This number -- which has risen by almost one third from late last year when 34 percent were out of school -- means that around 730,000 Syrian refugee children are receiving no education, leaving them more vulnerable to child marriage and labour, Save the Children is warning.

[Full article](#) (Save the Children)



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

## **Syrie – Incertitudes de l'aide à l'éducation des jeunes réfugiés syriens**

14 septembre 2017 – Promises l'an dernier, des aides d'un montant de plusieurs millions de dollars destinée à scolariser des enfants réfugiés syriens ne sont pas parvenues à leurs destinataires, ou bien avec du retard, ou n'ont pu être localisées faute de transparence, a déclaré aujourd'hui Human Rights Watch.

[Article complet](#) (Human Rights Watch)

## **Yemen – Alarming cholera spike in Yemen coastal region**

September 1, 2017- Hodeidah also has some of the worst malnutrition rates in the country, with an estimated one in four children under the age of five suffering from acute malnutrition. Save the Children has previously warned of the deadly link between hunger and cholera, with malnourished children at least three times more likely to die from diarrhoeal diseases.

[Full article](#) (Save the Children)

## **Yemen – Coalition airstrikes deadly for children**

September 12, 2017- The Saudi-led coalition carried out five apparently unlawful airstrikes in Yemen since June 2017 that killed 26 children among 39 civilian deaths, Human Rights Watch said today. The attacks, which struck four family homes and a grocery, in one case killing 14 members of the same family, caused indiscriminate loss of civilian life in violation of the laws of war. Such attacks carried out deliberately or recklessly are war crimes.

[Full article](#) (Human Rights Watch)

## **Yemen – « Made in Britain, dropped on children » – Dominic West lends support to film slamming UK arms role in Yemen**

September 12, 2017 – The UK has approved £3.8 billion of arms licences to Saudi Arabia, the leader of a multinational coalition in Yemen, since the conflict escalated in March 2015. Exports include Paveway IV missiles and Typhoon fighter jets. All parties in Yemen have been responsible for grave violations against children, but airstrikes by the Saudi-led Coalition are the leading cause



BUREAU  
INTERNATIONAL  
DES DROITS DES ENFANTS

INTERNATIONAL  
BUREAU  
FOR CHILDREN'S RIGHTS

OFICINA  
INTERNACIONAL DE  
LOS DERECHOS DEL NIÑO

المكتب الدولي لحقوق الطفل

of child deaths and injuries according to the United Nations. More than 4,000 children have been killed or maimed by all sides in the conflict since March 2015.

[Full article](#) (Save the Children)

### **Yemen – Back to school? Not in Yemen**

September 15, 2017 – Education in Yemen is deteriorating yet further. The war shows no sign of abating, and those schools still open are at risk of closure. The school year is beginning this month amid intense violence and a humanitarian catastrophe. Early last month, the United Nations Children's Fund (UNICEF), said 4.5 million school students in Yemen would not be able to resume their classes this coming school year

[Full article](#) (The New Arab)

### **Yemen – Yemen's children are being shelled while the world sits back**

September 18, 2017 – Yemenis were again mourning their children this weekend – this time in Taizz, Yemen's third largest city. Houthi-Saleh forces indiscriminately shelled a residential neighborhood killing three children – two of whom were playing football – and gravely wounding nine more, activists said. The same day, a world away, the United Nations Human Rights Council in Geneva was debating whether to create an international inquiry into all side's abuses in Yemen's armed conflict.

[Full article](#) (Human Rights Watch)

### **Yemen – Coalition's blocking aid, fuel endangers civilians**

September 27, 2017 – "The Saudi-led coalition should end its unlawful restrictions on imports to Yemen, and Houthi-Saleh forces should stop interfering with aid," said Bill Van Esveld, senior children's rights researcher at Human Rights Watch. "Before even more children suffer and die of preventable causes, the warring parties need to allow fuel, food, and medicine to reach the families that need it."

[Full article](#) (Human Rights Watch)